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Jednym z zaproszonych goœci na Walne
Zebranie Delegatów ZZPRC Zak³adów
Azotowych „Pu³awy” S.A. by³a pani Ma³-
gorzata Iwanejko - zwyciê¿czyni konkur-
su na stanowisko prezesa spó³ki. Wszyscy
zgromadzeni byli niezwykle ciekawi spo-
tkania z nowym szefem. Poni¿ej przedsta-
wiamy fragmenty wyst¹pienia pani Pre-
zes oraz odpowiedzi, jakich udzieli³a na
pytania zgromadzonych.

Ma³gorzata Iwanejko:
Dotychczas, jak Pañstwo wiecie, pracowa-
³am w Nafcie Polskiej. Od momentu gdy
musia³am odejœæ z Zak³adów Azotowych,
minê³o 3,5 roku. By³ to jak dot¹d jedyny
okres mojej nieobecnoœci w spó³ce. Wcze-
œniej pracowali tu moi rodzice, którzy zwi¹-
zani byli równie¿ z Zak³adami Chemiczny-

Zak³ady Azotowe „Pu³awy” nie na sprzeda¿!
stwem wszystko konsultowa³a. Liczê na
dobr¹ wspó³pracê i wsparcie. Jestem nasta-
wiona na rozwój spó³ki, na œci¹gniêcie in-
westorów i mogê zapewniæ, ¿e nie planujê
¿adnych niepokoj¹cych zmian.
Od dnia 5 kwietnia, od godziny 7.00, obej-
mujê funkcjê prezesa Zak³adów Azotowych
„Pu³awy”. Zarz¹d zostaje w takiej postaci,
jak to by³o dotychczas, tj. w jego sk³ad wejd¹
Marcin Buczkowski i Mieczys³aw Wiejak.

Pytanie z widowni:
Co Pani mia³a na myœli, mówi¹c o prywa-
tyzacji dotycz¹cej Zak³adów Azotowych
„Pu³awy”?

Ma³gorzata Iwanejko:
Mo¿e niefortunnie u¿y³am tu s³owa prywa-
tyzacja. Mia³am na myœli to, ¿e np. spó³ki

uwagê obecne ceny gazu w Polsce i dalsze
zapowiadane podwy¿ki, nie sposób uznaæ,
¿e ktoœ w kraju wybuduje instalacjê nawo-
zow¹. Dlatego uwa¿am, ¿e warto zastano-
wiæ siê nad zakupem takich instalacji amo-
niakalnych, które znajduj¹ siê przy tanich
Ÿród³ach gazu.

Pytanie z widowni:
Co dalej z Naft¹ Polsk¹?

Ma³gorzata Iwanejko:
Pierwsz¹ decyzj¹ premiera by³a likwidacja
Nafty. Jak dot¹d firma nie zosta³a zlikwido-
wana. Nie otrzyma³a równie¿ ¿adnego sta-
nowiska na piœmie. Natomiast Nafta zosta³a
zobowi¹zana do zakoñczenia procesu pry-
watyzacji, podpisania odpowiednich doku-
mentów z pracownikami, jak np. pakiety
socjalne. Dziêki temu Nafta stanie siê w³a-
œcicielem ok. 17% akcji Orlenu i ponad 50%
Lotosu, 100% Deku i chyba PetroBaltic.
Dziêki temu, ¿e jest to spó³ka w ca³oœci Skar-
bu Pañstwa, procedura „wyjêcia” i „odda-
wania” do Skarbu Pañstwa nie bêdzie taka
d³uga. Natomiast jeœli chodzi o czêœci sk³a-
dowe Nafty, tj. Orlen i Lotos, to s¹ to spó³ki
gie³dowe i pierwszeñstwo w nich maj¹ ak-
cjonariusze. ¯eby „wyj¹æ” to z Nafty i ¿eby
mog³a ona byæ zlikwidowana, musi byæ prze-
prowadzona odpowiednia procedura, gdzie
nale¿y og³osiæ walne zebranie spó³ek, pod-
j¹æ uchwa³y zwi¹zane ze zmian¹ wysokoœci
kapita³u zak³adowego itp. Prawnicy przewi-
duj¹, ¿e proces ten mo¿e potrwaæ doœæ d³u-
go. Natomiast muszê przyznaæ, ¿e jest po-
trzeba, aby istnia³ podmiot, który spe³nia
podobne jak Nafta funkcje. Bierze siê to z
tego, ¿e obecnie kadencje zarz¹dów w na-
szych spó³kach s¹ doœæ krótkie i nikt nie sta-
ra siê przeprowadzaæ projektów np. 10 - let-
nich, a jest to potrzebne. W Unii Europejskiej
bardzo czêsto maj¹ miejsce spotkania, gdzie
g³ównym tematem jest przysz³oœæ chemii.
Musimy byæ obecni na tych spotkaniach i
braæ udzia³ w dyskusjach. Na przyk³ad pod
koniec marca br. mia³o miejsce spotka-
nie, którego tematem by³a dyskusja nad
zabronieniem stosowania saletry amono-
wej. Stanowi to zagro¿enie dla przysz³o-
œci spó³ki. Musimy to monitorowaæ. Na
takie spotkania nie powinni jeŸdziæ wy-
³¹cznie naukowcy, prawnicy czy przedsta-
wiciele ministerialnej agendy, lecz przede
wszystkim przedstawiciele przemys³u
chemicznego. Dlatego zawsze sta³am po
stronie Zak³adów Azotowych i przeciwsta-
wia³am siê urzêdnikom, którzy mówili, ¿e
czegoœ siê nie da zrobiæ. Je¿eli Zak³ady maj¹
jakieœ pomys³y, to zawsze nale¿y je wspie-
raæ w realizacji, a nie blokowaæ.

Opracowa³ Rafa³ Bochniarz
fot. S³awomir K³ak

mi „Oœwiêcim”, tak wiêc mo¿na powiedzieæ,
¿e przeprowadziliœmy siê „za chemi¹” i z
chemi¹ ca³a moja rodzina zawsze by³a zwi¹-
zana. W zwi¹zku z tym jest mi to bardzo bli-
ski sektor, nie mówi¹c ju¿, ¿e szczególnie
bliskie s¹ mi same Zak³ady Azotowe „Pu³a-
wy”. Bêdê siê bardzo stara³a wype³niaæ do-
brze swoje obowi¹zki. Myœlê, ¿e zdoby³am
du¿o wiadomoœci przez moje lata pracy, zaœ
uzyskane przeze mnie doœwiadczenie w
Nafcie Polskiej da³o mi obraz innych spó³-
ek, które dzia³aj¹ w sektorze chemicznym.
Nafta Polska by³a odpowiedzialna za pry-
watyzacjê spó³ek Wielkiej Syntezy Chemicz-
nej i dlatego wszystkie informacje, które
wymienialiœmy z Ministerstwem, pos³u¿¹
Zak³adom Azotowym „Pu³awy” z jak naj-
lepszym skutkiem.
Ze swojej strony bardzo dziêkujê za Pañstwa
wsparcie. Wiem, ¿e ono by³o: jeœli nie ofi-
cjalne, to na pewno duchowe. Podczas prze-
prowadzania konkursu na stanowisko pre-
zesa czu³am, ¿e za³oga mnie akceptuje.
Obiecujê ze swojej strony, ¿e bêdê z Pañ-

takie jak Orlen, zakupi³y inne zak³ady. My-
œlê, ¿e wczeœniej czy póŸniej te zak³ady bêd¹
sprzedawane i warto bêdzie siê nimi zainte-
resowaæ. Zakoñczyliœmy etap pod tytu³em
„kto kupi Zak³ady”, a zaczynamy proces „co
mog¹ kupiæ Zak³ady?”. Dzisiaj wszyscy coœ
kupuj¹. Mówi¹c o prywatyzacji w³aœnie to
mia³am na myœli. Uwa¿am, ¿e warto siê ro-
zejrzeæ i zastanowiæ co warto zakupiæ.
Szczególnie mam na myœli instalacje amo-
niakalne, które s¹ obecnie budowane tylko
przy tanich Ÿród³ach gazu. Tak dla cieka-
woœci - ostatnio w Nigerii zosta³a zakupio-
na pewna firma przez Nefcom, która pro-
dukuje ok. 0,5 mln mocznika. Otrzymaliœmy
od tej firmy telefoniczne zapytanie, czy nie
mamy in¿ynierów zainteresowanych na-
praw¹ ich instalacji mocznikowych i amo-
niakalnych, wiêc myœlê, ¿e ten temat kie-
dyœ wróci. Natomiast dziêki temu
kontaktowi uda³o mi siê uzyskaæ informa-
cjê, ¿e p³ac¹ oni 36 dolarów za 1000 m sze-
œciennych gazu. Zdajê sobie sprawê, ¿e Ni-
geria le¿y daleko od Polski, ale bior¹c pod
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W œrodê 29 marca br., podczas XI Wal-
nego Zebrania Delegatów Zwi¹zku
Zawodowego Pracowników Ruchu
Ci¹g³ego Zak³adów Azotowych ,,Pu-
³awy”S.A., zgromadzeni podjêli szereg
istotnych decyzji, dotycz¹cych dalsze-

Wypowiadano siê równie¿ na temat sys-
temu wynagrodzeñ motywacyjnych,  za-
proponowanego przez cz³onka zarz¹du
Zak³adów Azotowych Marcina Bucz-
kowskiego. Ostrej krytyce podda³ ów
system  S³awomir Wrêga, wskazuj¹c na

G³ówne tematy XI Walnego Zebrania
Delegatów ZZPRC Z.A. „Pu³awy” S.A.

spo³ecznych inspektorów pracy. Temat
ten poruszy³  Ryszard Szubstarski,
który namawia³ cz³onków zwi¹zku
do uczestniczenia w tych wyborach.

Z kolei zmiany w regulaminie Zak³a-
dowego Funduszu Œwiadczeñ So-
cjalnych omówi³ Marek Goldsztejn.
Dotycz¹ one przede wszystkim
wczasów turystycznych i przyzna-
wania po¿yczek mieszkaniowych.

Wspomniano tak¿e o projekcie fun-
duszu wczasowego, który gwaranto-
wa³by ka¿demu cz³onkowi otrzyma-
nie raz w roku pieniêdzy na wyjazdy
wczasowe.

Podczas Walnego Zebrania zg³oszo-
no wnioski, dotycz¹ce zobowi¹zania
zarz¹du spó³ki do utworzenia parkin-
gów przy Bramie nr 3 i Bramie nr 1.
Mieczys³aw Wiejak obieca³ zainte-
resowaæ siê tym tematem. O¿ywion¹
dyskusjê wywo³a³a inicjatywa likwi-
dacji funduszu socjalnego i utworze-
nia w jego miejsce funduszu wcza-
sowego.  Marek Goldsztejn
zaapelowa³ do wszystkich cz³onków
zwi¹zku, aby zaprezentowali swoje

go funkcjonowania zwi¹zku. Bez
w¹tpienia najistotniejsz¹ z nich by³a
kwestia udzielenia absolutorium 5-
osobowemu Zarz¹dowi. Podczas
burzliwe j  dyskus j i  pos tanowio-
no ,  ¿e  g ³osowan ie  w  t e j  sp ra -
wie  do tyczyæ  bêdz ie  ca³ego Za-
r z ¹ d u ,  n i e  z a œ  k a ¿ d e g o  z
cz³onków oddzielnie. Ostatecznie
ca³y Zarz¹d otrzyma³ absoluto-
rium. Delegaci przyjêli tak¿e pre-
liminarz na rok 2006 oraz spra-
wozdanie finansowe za rok ubieg³y.

Nie rozstrzygniêta zosta³a natomiast
sprawa udzielania pomocy zapomo-
gowej przez zwi¹zek. Przewodnicz¹-
cy Zarz¹du S³awomir Wrêga przed-
stawi³  Zebraniu Delegatów dwa
nowe projekty, maj¹ce stanowiæ po-
moc dla cz³onków Zwi¹zku. Pierw-
szy z nich dotyczy dy¿urów, pod-
czas których udzielane s¹ porady,
dotycz¹ce wype³niania rocznej de-
klaracji do Urzêdu Skarbowego, dru-
gi zaœ - dy¿urów prawnika, œwiad-
cz¹cego wszechstronn¹ pomoc w
zakresie porad prawnych.

to, i¿ jego wprowadzenie jest zdecydo-
wanie przedwczesne ze wzglêdu na nie-
prawid³owoœci, jakie istniej¹ w obec-

nym systemie wynagrodzeñ pracowni-
ków Zak³adów Azotowych.

Wiele miejsca poœwiêcono wyborom

stanowiska w tej sprawie na ³amach
informatora ZZPRC „Nadchodz¹
Zmiany”.

Oprac. R. Bochniarz
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Rok sprawozdawczy - pierwszy w obecnej
IV kadencji Zwi¹zku Zawodowego Pracow-
ników Ruchu Ci¹g³ego - by³ dla naszego
zwi¹zku niezwykle wa¿ny. W ci¹gu minio-
nych 12 miesiêcy w naszej firmie dosz³o do
kilku zdarzeñ o spektakularnym, wrêcz prze-
³omowym znaczeniu. Tematami, które zdo-
minowa³y ten okres by³y rozpoczêcie wdra-
¿ania piêciobrygadowej organizacji pracy
oraz wejœcie Zak³adów Azotowych „Pu³a-
wy” S.A. na Warszawsk¹ Gie³dê Papierów
Wartoœciowych.

Ponadto podjêliœmy dzia³ania maj¹ce na celu
uporz¹dkowanie poszczególnych obszarów
funkcjonowania naszego przedsiêbiorstwa,
takie jak np. wyrównywanie dysproporcji
p³acowych czy negocjowanie zak³adowego
uk³adu zbiorowego pracy. Nie wszystkie z
tych dzia³añ uda³o siê doprowadziæ do koñ-
ca, bêd¹ one jednak konsekwentnie konty-
nuowane. Sprawozdanie z dzia³alnoœci
zwi¹zku ma byæ opisem zdarzeñ. Przygoto-
wuj¹c je powstrzymaliœmy siê zatem od ja-
kichkolwiek komentarzy i ocen. Te bowiem
nale¿¹ do delegatów.

PIÊCIOBRYGADOWA
ORGANIZACJA PRACY

Podsumowuj¹c ostatnie 12 miesiêcy dzia³al-
noœci naszej organizacji zwi¹zkowej, zacznê
od jednego z najwiêkszych naszych osi¹-
gniêæ, czyli od doprowadzenia do wdra¿a-
nia w Zak³adach Azotowych „Pu³awy” S.A.
piêciobrygadowej organizacji pracy.

Przypomnê, ¿e wprowadzenie „piêciobryga-
dówki” zosta³o niejako wymuszone noweli-
zacj¹ kodeksu pracy, która wesz³a w ¿ycie 1
stycznia 2004 r. Jako dzia³acze Ogólnokra-
jowego Zrzeszenia Zwi¹zków Zawodowych
Pracowników Ruchu Ci¹g³ego uzyskaliœmy
wówczas uzgodnione stanowisko G³ówne-
go Inspektoratu Pracy - Pañstwowej Inspek-
cji Pracy w Warszawie oraz Ministerstwa
Gospodarki i Pracy, w zakresie interpretacji
znowelizowanych przepisów prawa, a w
szczególnoœci definicji dnia wolnego. Kon-
trola Okrêgowej Inspekcji Pracy z Lublina,
przeprowadzona w naszej firmie pod koniec
2004 r., wykaza³a, ¿e nie jest przestrzegana
norma piêciodniowego tygodnia pracy w
stosunku do pracowników zatrudnionych w
ruchu ci¹g³ym. Dodatkowo nie jest zacho-
wana zasada mówi¹ca o co najmniej co
czwartej niedzieli wolnej.

W lutym pracodawca zwróci³ siê do zak³a-
dowych organizacji zwi¹zkowych o poda-

SPRAWOZDANIE  ZARZ¥DU  ZZPRC  Z  DZIA£ALNOŒCI
W  PIERWSZYM  ROKU  SPRAWOZDAWCZYM  IV  KADENCJI
18 marca 2005 r. - 29 marca 2006 r.

nie sposobu rozwi¹zania tego problemu.
Przekazaliœmy wiêc pracodawcy harmono-
gram piêciobrygadowej organizacji pracy z
10-tygodniowym okresem rozliczeniowym,
gwarantuj¹cy zachowanie wszystkich norm
dotycz¹cych czasu pracy. Do wybrania naj-
w³aœciwszego rozwi¹zania zarz¹d firmy
powo³a³ zespó³, do pracy w którym zapro-
szeni zostali przedstawiciele zwi¹zków za-
wodowych, pracownicy dzia³ów: kadr i
organizacji, a tak¿e kierownicy zak³adów
pod wodz¹ dyrektora produkcji. Kilkumie-
siêczne prace tego zespo³u potwierdzi³y, ¿e
dostosowanie harmonogramu czterobryga-
dowej organizacji pracy do zaleceñ pokon-

dzia³ach, pracuj¹cych obecnie w czterobry-
gadowej organizacji pracy. Brak harmono-
gramu jej wdro¿enia jest obecnie przedmio-
tem sporu zbiorowego naszego zwi¹zku z
pracodawc¹. Negocjacje w tej sprawie
trwaj¹.

PRYWATYZACJA - WEJŒCIE
NA GIE£DÊ

Innym wa¿nym wydarzeniem, które mia³o
miejsce w ostatnim roku, by³o wejœcie Za-
k³adów Azotowych „Pu³awy” S.A. 19 paŸ-
dziernika na Warszawsk¹ Gie³dê Papierów
Wartoœciowych. Cena emisyjna akcji wyno-
si³a 54 z³. Debiut odby³ siê w okresie, kiedy

trolnych inspekcji pracy, jest niemo¿liwe.
Efektem tego by³a uchwa³a Zarz¹du ZAP o
wprowadzeniu z dniem 10 czerwca 2005 r.
pilota¿owego systemu piêciobrygadowej or-
ganizacji pracy na piêciu wydzia³ach pro-
dukcyjnych. Podkreœliæ nale¿y, ¿e pi¹ta bry-
gada zosta³a utworzona w oparciu o
posiadane stany osobowe. Wprowadzono
nastêpuj¹cy harmonogram: 112233----, z
10-tygodniowym cyklem rozliczeniowym.
Œredniotygodniowy czas pracy w „piêcio-
brygadówce” wynosi 33,6 godz. Wed³ug
opinii inspekcji pracy system ten wype³nia
zalecenia zawarte w wyst¹pieniu pokontrol-
nym. Z dniem 10 stycznia 2006 r. pilota¿
zosta³ wprowadzony na trzech kolejnych
wydzia³ach, natomiast od 17 marca ten sys-
tem pracy obowi¹zuje w Centrum Energe-
tycznym.

Nie wiadomo, kiedy „piêciobrygadówka”
wprowadzona zostanie na pozosta³ych wy-

notowania wszystkich spó³ek na gie³dzie
spada³y, mimo to cena akcji ZAP spad³a tyl-
ko nieznacznie w stosunku do ceny emisyj-
nej.
Wejœcie firmy na gie³dê zakoñczy³o nasze
wieloletnie dzia³ania na rzecz tzw. dobrej
prywatyzacji pu³awskich „Azotów”. Wszy-
scy pamiêtamy próby konsolidacji produk-
towej, która de facto zak³ada³a likwidacjê
naszej spó³ki oraz pozosta³ych zak³adów
sektora wielkiej syntezy chemicznej i utwo-
rzenie na bazie ich maj¹tku spó³ek jedno-
produktowych, które nastêpnie mia³y zostaæ
sprzedane. Dzia³ania Zwi¹zku Zawodowe-
go Pracowników Ruchu Ci¹g³ego, takie jak
m.in.: przygotowanie na nasze zlecenie przez
ekspertów alternatywnego programu konso-
lidacji i prywatyzacji sektora, liczne akcje
protestacyjne oraz aktywna praca naszych
dzia³aczy w ramach Zespo³u Trójstronnego
ds. Bran¿y Chemicznej, uchroni³y Zak³ady
Azotowe „Pu³awy” S.A. przed zgubn¹ w
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skutkach prywatyzacj¹. Zwyciê¿y³a koncep-
cja - najbardziej korzystna dla naszego przed-
siêbiorstwa, za któr¹ optowaliœmy od same-
go pocz¹tku - prywatyzacja przez gie³dê.

WYNAGRODZENIA I ZAK£ADOWY
UK£AD ZBIOROWY PRACY

RÓ¯NICE W WYNAGRODZENIACH
W minionym okresie sprawozdawczym wie-
le czasu poœwiêciliœmy dzia³aniom na rzecz
zlikwidowania ogromnych ró¿nic w wyna-
grodzeniach pracowników zatrudnionych na
tych samych stanowiskach. Poniewa¿ pra-
codawca nie reagowa³ na nasze postulaty
dotycz¹ce zmiany tej sytuacji, wyst¹piliœmy
do Pañstwowej Inspekcji Pracy, która po-
twierdzi³a wystêpowanie dysproporcji. Po-
nadto pod koniec 2004 roku rozpoczêliœmy
sk³adanie pozwów do s¹du pracy w tej spra-
wie.
W styczniu 2005 r. Zarz¹d Zak³adów Azo-

nej w przedsiêbiorstwie, zachowania 4,5-
krotnej rozpiêtoœci pomiêdzy najni¿szym a
najwy¿szym wynagrodzeniem, utrzymania
dodatku za pracê zmianow¹ i ratownictwo
chemiczne. W¹tpliwoœci budzi³ te¿ sam spo-
sób budowy hierarchii stanowisk w nowym
taryfikatorze. Po kilku miesi¹cach Hewitt
przygotowa³ propozycje tabeli p³ac, które
wielokrotnie by³y zmieniane. Obecnie pra-
ce nad nowym taryfikatorem zosta³y wstrzy-
mane - jako zwi¹zki zawodowe nie byliœmy
w stanie uzyskaæ w negocjacjach z zarz¹-
dem takiej jego wersji, która by³aby do za-
akceptowania dla za³ogi.

ZAK£ADOWY UK£AD
ZBIOROWY PRACY

Pod koniec wrzeœnia 2005 r. po raz kolejny
rozpoczê³y siê negocjacje zak³adowego
uk³adu zbiorowego pracy. Przyjêto wówczas
zasady negocjacji ZUZP, ustalono ramowy

Tymczasem w marcu br. zosta³o podpisane
z pracodawc¹ porozumienie w sprawie za-
k³adowego uk³adu zbiorowego pracy, na
mocy którego do uk³adu mia³y zostaæ wpro-
wadzone wynegocjowane kwestie, tj. zasa-
dy wyp³aty „jubileuszówek” i odpraw, a tak-
¿e nowe zapisy postanowieñ koñcowych,
dotycz¹cych wypowiadania i rozwi¹zywa-
nia uk³adu. Ponadto okres zawierania umów
na czas okreœlony mia³ byæ ograniczony
maksymalnie do dwóch lat. Zmienione mia-
³y byæ równie¿ wszystkie inne zapisy, naru-
szaj¹ce kodeks pracy.

16 marca Rada Nadzorcza spó³ki zaakcep-
towa³a zapisy zak³adowego uk³adu zbioro-
wego pracy, opartego na „starym” uk³adzie.
17 marca nowy uk³ad mia³ zostaæ podpisa-
ny. I co siê wówczas okaza³o?  Otó¿ z przy-
gotowanej przez s³u¿by pracodawcy propo-
zycji uk³adu nie zosta³y usuniête treœci
naruszaj¹ce kodeks pracy, m.in. zapisy o
czterobrygadowej organizacji pracy, a tak¿e
o ograniczeniu d³ugoœci umów na czas okre-
œlony do 24 miesiêcy (te ostatnie zosta³y zre-
dagowane w ten sposób, ¿e w przypadku
pracowników, którzy maj¹ lub mieliby umo-
wy zawarte na okres d³u¿szy ni¿ 24 miesi¹-
ce, umowy te ulega³yby rozwi¹zaniu z mocy
prawa po up³ywie 24 miesiêcy - tymczasem
intencja by³a taka, by po tym czasie ulega³y
one przekszta³ceniu w umowy na czas nie-
okreœlony).  Jakby tego by³o ma³o, strona
pracodawcy samowolnie usunê³a z tekstu
uk³adu, przygotowanego ju¿ do podpisania,
zapis o prawie za³ogi do nagrody z zysku.
Powo³any zosta³ tzw. zespó³ ostatniej szan-
sy, któremu w dniu 21 marca uda³o siê do-
prowadziæ do poprawienia kontrowersyj-
nych zapisów. 22 marca Zak³adowy Uk³ad
Zbiorowy Pracy dla Pracowników Zak³adów
Azotowych „Pu³awy” S.A.  zosta³ podpisa-
ny. Warto w tym miejscu wspomnieæ, ¿e w
dniu 14 lutego 2006 r. podpisaliœmy uk³ad
zbiorowy dla pracowników spó³ki CTL Ko-
lazap.

WARIOGRAF
Mówi¹c o sprawach pracowniczych nie spo-
sób nie wspomnieæ równie¿ o tym, ¿e w
czerwcowym numerze naszego biuletynu
„Nadchodz¹ Zmiany” ujawniliœmy karygod-
ne praktyki, jakie mia³y miejsce w zak³ado-
wej stra¿y po¿arnej. Poinformowaliœmy
wówczas opiniê publiczn¹ o tym, ¿e stra¿a-
cy z tej jednostki s¹ badani wariografem.
Wywo³a³o to ca³¹ lawinê doœæ nieoczekiwa-
nych zdarzeñ. Przypomnê tylko kilka z nich:
w zak³adowej rozg³oœni opublikowane zo-
sta³o tzw. stanowisko za³ogi, podpisane przez
przewodnicz¹cych oddzia³owych organiza-
cji zwi¹zkowych, dzia³aj¹cych w stra¿y po-
¿arnej, w którym to napiêtnowano osobê

Ci¹g dalszy na nastêpnej stronie

towych „Pu³awy” S.A. podj¹³ decyzjê
o uruchomieniu pierwszej transzy œrodków
na zniwelowanie najbardziej drastycznych
ró¿nic w wynagrodzeniu. Druga transza zo-
sta³a uruchomiona z dniem 1 marca 2005 r.
Niestety problem dysproporcji p³ac w naszej
firmie nie zosta³ w pe³ni za³atwiony - jest to
Ÿród³em naszego wielkiego niezadowolenia,
jednoczeœnie jest przedmiotem sporów i de-
bat z zarz¹dem spó³ki.

TARYFIKATOR
Przez ca³y miniony rok trwa³y prace nad
opracowaniem nowego taryfikatora kwali-
fikacyjnego stanowisk pracy. Do realizacji
tego zadania zaanga¿owana zosta³a firma
Hewitt Associates. W pocz¹tkowej fazie
swojej dzia³alnoœci jej przedstawiciele prze-
prowadzili konsultacje ze wszystkimi orga-
nizacjami zwi¹zkowymi. Rozbie¿noœci by³o
jednak wiele - z naszej strony dotyczy³y one
przede wszystkim poziomu p³acy minimal-

harmonogram rozmów oraz ustalono limit
œrodków na finansowanie konsultantów dla
ka¿dej z organizacji zwi¹zkowych. W³aœci-
we rozmowy rozpoczêto na pocz¹tku paŸ-
dziernika, kiedy to podjêto temat sta³ych,
wp³acanych co miesi¹c, sk³adników wyna-
grodzenia. Uzgodniono, ¿e dodatki:
- za pracê w warunkach szkodliwych i uci¹¿-
liwych
- funkcyjny
- za utrzymanie sprzêtu w sta³ej gotowoœci
bojowej
- dla pracowników zastêpuj¹cych mistrzów
- operacyjny dla pracowników zak³adowej
stra¿y po¿arnej zostan¹ w³¹czone do p³acy
zasadniczej w wysokoœci obecnie wyp³aca-
nej. Ustalono równie¿, ¿e dodatek sta¿owy
(wraz z rekompensat¹) zostanie w³¹czony do
p³acy zasadniczej. Oprócz tego, poza p³ac¹
zasadnicz¹, mia³y pozostaæ jako sta³e sk³ad-
niki dodatki: za ratownictwo chemiczne,
brygadzistowski oraz zmianowy.
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przewodnicz¹cego ZZPRC za opisanie sy-
tuacji istniej¹cej w tej jednostce. Stanowi-
sko to zawiera³o  równie¿ informacjê o tym,
¿e badania wariografem odby³y siê ... za
zgod¹ pracowników. Szesnastu cz³onków
zwi¹zku ruchu ci¹g³ego z zak³adowej stra¿y
po¿arnej wraz z przewodnicz¹cym tej od-
dzia³owej organizacji zwi¹zkowej z³o¿y³o
rezygnacjê z cz³onkostwa w ZZPRC. Z ko-
lei szef biura bezpieczeñstwa zorganizowa³
spotkanie z pracownikami stra¿y po¿arnej,
po którym pojawi³ siê dokument podpisany
przez szeœædziesiêciu piêciu pracowników
stra¿y po¿arnej, zawieraj¹cy informacjê o
tym, ¿e badania wariografem zosta³y wyko-
nane na ich proœbê. 25 sierpnia przed biu-
rem naszego zwi¹zku odby³a siê pikieta
skierowana przeciwko przewodnicz¹ce-
mu zwi¹zku ruchu ci¹g³ego, w której
wziêli udzia³ pracownicy zak³adowej
stra¿y po¿arnej. Podczas manifestacji pa-
da³y zarzuty, dotycz¹ce m.in. rzekomych
k³amliwych publikacji na temat sytuacji
w tej jednostce, manipulacji faktami w
sposób obraŸliwy dla stra¿y oraz wpro-
wadzania w b³¹d opinii publicznej. Mimo
to - przekonani o s³usznoœci podejmowa-
nych przez nas dzia³añ - nie rezygnowa-
liœmy z walki o godnoœæ pracowników
naszej firmy oraz o odpowiednie warun-
ki pracy dla nich. Nasze dzia³ania popra-
³a profesor Maria Szyszkowska - niekwe-
stionowany autorytet w kwestiach etyki i
praw cz³owieka. Spraw¹ zajê³a siê te¿ Pañ-
stwowa Inspekcja Pracy, która stwierdzi³a
wystêpowanie mobbingu w zak³adowej stra-
¿y po¿arnej i nakaza³a wyeliminowanie tego
szkodliwego zjawiska.

ZMIANY W ZARZ¥DZIE
Podsumowuj¹c minione 12 miesiêcy na-
szej dzia³alnoœci nale¿y przypomnieæ
równie¿ o tym, ¿e w maju 2005 r. wszyst-
kie zwi¹zki zawodowe, dzia³aj¹ce w pu-
³awskich „Azotach”, wyst¹pi³y do Mini-
stra Skarbu Pañstwa Jacka Sochy o
odwo³anie ze stanowiska cz³onka zarz¹-
du ZAP Zenona Gruszeckiego, któremu
zarzucaliœmy m.in. brak kreatywnoœci i
decyzyjnoœci, nieskuteczn¹ realizacjê
koncepcji Pu³awskiego Parku Przemys³o-
wego, a tak¿e styl sprawowania funkcji
oparty na arogancji i lekcewa¿eniu innych. 4
czerwca Rada Nadzorcza naszej spó³ki podjê³a
decyzjê o odwo³aniu Gruszeckiego z zarz¹du.
Kolejna zmiana w zarz¹dzie, z jak¹ mieliœmy
do czynienia w ci¹gu ostatniego roku, to re-
zygnacja W³odzimierza Karpiñskiego w
zwi¹zku z jego wyborem na pos³a. Ten cz³o-
nek najwy¿szych w³adz naszej firmy pozostawi³
w niej wiele nieza³atwionych spraw, le¿¹cych
wczeœniej w obszarze jego kompetencji, tj.
m.in. niepodpisany ZUZP, brak klarownych
zasad polityki kadrowej, aferê z wariografem
w zak³adowej stra¿y po¿arnej.
Ostatnia zmiana w zarz¹dzie „Azotów” na-

st¹pi³a wraz z odwo³aniem przez Radê Nad-
zorcz¹  z funkcji prezesa Zygmunta Kwiat-
kowskiego. Obecnie w procedurze konkur-
sowej wy³oniony zosta³ nowy prezes.
Funkcjê tê pe³niæ bêdzie Ma³gorzata Iwanej-
ko.

REPREZENTANCI ZA£OGI,
OZZZPRC

W ostatnim roku w organach naszej spó³ki
pracowali dwaj repezentanci ZZPRC: Mie-
czys³aw Wiejak jest cz³onkiem zarz¹du ZAP,
natomiast Zbigniew Tkaczyk zasiada w
Radzie Nadzorczej. Ponadto warto do-
daæ, ¿e przedstawiciele naszego zwi¹z-
ku zawsze aktywnie uczestniczyli w de-
batach parlamentarnych, dotycz¹cych
sektora wielkiej syntezy chemicznej.
W ubieg³ym roku - podobnie jak i w la-
tach poprzednich - nasz zwi¹zek by³
cz³onkiem bran¿owej centrali zwi¹zko-
wej -  Ogólnokrajowego Zrzeszenia
Zwi¹zków Zawodowych Pracowników
Ruchu Ci¹g³ego. Przewodnicz¹cy nasze-
go zwi¹zku pe³ni funkcjê jej wiceprze-
wodnicz¹cego i skarbnika.
W po³owie ubieg³ego roku podjêta zosta³a
decyzja o zmianie sekcji, do której nale¿a³a
nasza organizacja zwi¹zkowa i na mocy
uchwa³y Prezydium OZZZPRC zostaliœmy
przydzieleni do Sekcji W³ókienniczo-Che-
micznej. Niestety, tak siê nieszczêœliwie zda-
rzy³o, ¿e kilka miesiêcy po zmianie sekcji
jej przewodnicz¹ca kol. Hanna Bigorajska,
podczas wykonywania obowi¹zków s³u¿bo-
wych, zginê³a w wypadku samochodowym.
By³a to ogromna strata nie tylko dla OZZZ-
PRC, ale i ca³ego ruchu zwi¹zkowego w
Polsce - Hania aktywnie uczestniczy³a w
pracach Forum Zwi¹zków Zawodowych,
by³a jednym z za³o¿ycieli tej centrali zwi¹z-
kowej. Po tragicznej œmierci H. Bigorajskiej,
jej obowi¹zki przej¹³ wiceprzewodnicz¹cy
sekcji Marek Goldsztejn - pe³ni on obecnie
obowi¹zki cz³onka zarz¹du OZZZPRC i jest
delegatem na kongres Forum Zwi¹zków
Zawodowych, który odbêdzie siê ju¿ pod
koniec kwietnia.
Mówi¹c o przynale¿noœci naszej organiza-
cji zwi¹zkowej do OZZZPRC nie sposób nie
wspomnieæ o wielkim wydarzeniu, które
mia³o miejsce 16 lutego 2006 r. w Warsza-
wie. Odby³a siê wówczas konferencja nt.
Skrócenie czasu pracy jako rekompensata
zatrudnienia w porze nocnej. Wziêli w niej
udzia³ przedstawiciele œwiata nauki z kraju
i z zagranicy, przedstawiciele rz¹du, parla-
mentarzyœci, reprezentanci pracodawców.
Nasz zwi¹zek by³ podczas tej konferen-
cji bardzo licznie reprezentowany i nasi
dzia³acze mieli okazjê podzieliæ siê z
innymi m.in. swoimi doœwiadczeniami do-
tycz¹cymi pracy w „piêciobrygadówce”.

POLITYKA INFORMACYJNA
Przez ca³y ubieg³y rok systematycznie

wydawaliœmy biuletyn informacyjny
„Nadchodz¹ Zmiany”. By³o to jedyne nie-
zale¿ne Ÿród³o informacji w Zak³adach Azo-
towych „Pu³awy” S.A., dlatego pismo to cie-
szy³o siê i nadal siê c ieszy du¿ym
zainteresowaniem nie tylko pracowni-
ków zak³adów, ale i mieszkañców mia-
sta niezwi¹zanych z nasz¹ firm¹. Przy-
pomnê równie¿,  ¿e  w Pu³awach
wydawany jest miesiêcznik OZZZPRC
„ZMIANY”. W po³owie minionego roku
zyska³ on nowe oblicze - zwiêkszona zo-
sta³a jego objêtoœæ, dodaliœmy kolorow¹
ok³adkê.
Kilka tygodni temu uruchomiona zosta-
³a strona internetowa naszego zwi¹zku.
Jest ona obecnie w fazie budowy, ale mam
nadziejê, ¿e ju¿ wkrótce stanie siê nie tylko
cennym Ÿród³em informacji, ale te¿ wa¿nym
forum wymiany uwag i opinii.

ŒWIADCZENIA DLA CZ£ONKÓW
ZWI¥ZKU

W ci¹gu ostatnich 12 miesiêcy nasza orga-
nizacja zwi¹zkowa wspó³pracowa³a z dzia-
³aj¹c¹ na rzecz OZZZPRC Kancelari¹ Rad-
ców Prawnych Jura³owicz i Wspólnicy z
Poznania. Z us³ug zatrudnionych w niej
prawników korzystaliœmy wielokrotnie w
takich sprawach, jak m.in.: opinie prawne,
odszkodowania z ZUS, uznanie wypowiedzeñ
warunków pracy i p³acy za bezskuteczne.
Ponadto od pocz¹tku marca w naszym biu-
rze dwa razy w tygodniu udzielane s¹ bez-
p³atne porady prawne z zakresu prawa cy-
wilnego,  rodzinnego,  spadkowego,
spó³dzielczego, administracyjnego i karne-
go, a tak¿e pomoc w redagowaniu pism pro-
cesowych, wniosków, podañ itp. Jak do tej
pory skorzysta³o z nich ju¿ kilkudziesiêciu
cz³onków zwi¹zku.
Du¿ym zainteresowaniem cieszy siê te¿ inne
œwiadczenie dla naszych cz³onków, a mia-
nowicie pomoc w wype³nianiu druków PIT,
w zwi¹zku z koniecznoœci¹ z³o¿enia zezna-
nia podatkowego w Urzêdzie Skarbowym.

INNA DZIA£ALNOŒÆ
Przez ca³y rok wspieraliœmy córkê jednego
z cz³onków naszego zwi¹zku - Nikolê ̄ ybu-
rê, której zosta³ wszczepiony implant s³ucho-
wy. Warto te¿ wspomnieæ o tym, ¿e w czerw-
cu zorganizowaliœmy dwa spotkania
integracyjne dla wszystkich pracowników
ZAP oraz ich rodzin w Oœrodku Wypoczyn-
kowo-Rekreacyjnym w Wólce Profeckiej.

Zwi¹zek Zawodowy Pracowników Ruchu
Ci¹g³ego liczy obecnie 1144 cz³onków, z
tego w ZA „Pu³awy” S.A. pracuje 867, w
spó³kach-córkach -  103, zaœ emerytów i
rencistów jest  174.
W stosunku do stanu z roku ubieg³ego
przyby³o 30 cz³onków.

fot. S³awomir K³ak
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W dniu 29 marca odby³o siê XI Walne Ze-
branie Delegatów Zwi¹zku Zawodowego
Pracowników Ruchu Ci¹g³ego Zak³adów
Azotowych "Pu³awy" S.A. Oprócz cz³on-
ków Zwi¹zku uczestniczyli w nim zaprosze-
ni goœcie, w osobach przedstawicieli w³adz
spó³ki, miêdzyzak³adowego spo³ecznego in-
spektora pracy oraz reprezentantów pozosta-
³ych zwi¹zków zawodowych dzia³aj¹cych w
Azotach.
Zebranie rozpoczêto od odczytania sprawoz-
dania z dzia³alnoœci Zarz¹du. Nastêpnie
zgromadzeni mogli wys³uchaæ sprawozda-
nia Komisji Rewizyjnej oraz sprawozdania
finansowego za rok 2005. Po odczytaniu
wszystkich dokumentów rozpoczê³a siê dys-
kusja nad ich treœci¹.
Jednak tym, co wzbudzi³o najwiêksze emo-
cje by³o bez w¹tpienia wyst¹pienie Prezesa
Zarz¹du Azotowów, Marcina Buczkowskie-
go. Poni¿ej prezentujemy obszerne fragmen-
ty prowadzonej dyskusji.
Marcin Buczkowski: Wszyscy uczestniczy-
my w ¿yciu spó³ki. Jeœli chodzi o wa¿ne wy-
darzenia w ¿yciu spó³ki, to chcia³bym za-
cz¹æ od tych, które mia³y miejsce ostatnio.
Nast¹pi³ wielki prze³om w historii Zak³adów
Azotowych i w ogóle w historii chemii pol-

skiej. Po raz pierwszy
uda³o siê podpisaæ
umowê z niezale¿-
nym od PGNiG do-
stawc¹ gazu ziem-
nego.  Ta umowa
powoduje, ¿e do 25%
gazu mo¿emy kupo-
waæ poza PGNiG, a
ponadto zap³acimy

taniej. Nasze analizy pokazuj¹, ¿e w perspek-
tywie przysz³ego roku przewidziane bêd¹
kolejne podwy¿ki cen gazu. Jest to ostatni
krok do tego, aby wyzerowaæ wynik spó³ki.
Ta umowa daje nam gwarancjê mniej wiê-
cej sta³ej ceny jeœli chodzi o gaz. Otwiera
ona równie¿ nowy rozdzia³ w historii wspó³-
pracy z dotychczasowym monopolist¹ pol-
skim. Mam nadziejê, ¿e dziêki tej umowie
PGNiG bêdzie rozmawia³o z nami na zasa-
dach rynkowych, tak jak siê to nam nale¿y
jako du¿emu odbiorcy gazu. Mam tu na
myœli negocjowanie cen dostaw, wszystkich
warunków oko³ocenowych. Wydarzenie, o
którym mówiê jest dla spó³ki najwa¿niejsze,
bo ceny gazu stanowi¹ oko³o 30 proc. na-
szych kosztów. Ostatnie podwy¿ki cen gazu
spowodowa³y, ¿e z trudem zrealizujemy pro-
gnozê, która stanowi oko³o 117 mln z³ net-
to, tj. du¿o mniej ni¿ rok wczeœniej. Przypo-
minam, ¿e rok temu by³o to oko³o 220 mln
z³ netto. Widaæ z tego, ¿e mar¿a zmniejsza
nam siê z roku na rok. Jest to negatywne zja-
wisko. Staramy siê przeciwdzia³aæ temu
m.in. podejmowanie dzia³añ rynkowych np.
poprzez „granie na cenach”, przejmowaniem

przez pion transportowy spraw zwi¹zanych
z transportem, docieranie bezpoœrednio do
odbiorcy naszych produktów. Niekorzystne
dla nas jest to, ¿e w ostatnim czasie z³otów-
ka siê umocni³a. Bardzo nas to „bije po kie-
szeni”. Oznacza to, ¿e jako eksporter dosta-
jemy mnie pieniêdzy za tyle samo euro, które
otrzymujemy za nasze towary. Po³owa z na-
szej sprzeda¿y jest sprzeda¿¹ eksportow¹ co
powoduje, ¿e uzyskane z niej zyski maj¹
du¿e znaczenie dla ca³kowitego zysku spó³-
ki. Przed tzw. „erozj¹ mar¿y” i przed mocn¹
z³otówk¹ bronimy siê tak¿e poprzez restruk-
turyzacjê wewn¹trz spó³ki. Jest prowadzo-
ny projekt transformacji biznesowej. On siê
mo¿e podobaæ lub nie. Wyjaœniam, ¿e u jego
podstawy le¿y przekazanie ni¿ej uprawnieñ,
danie kierownikom danych jednostek fak-
tycznych mo¿liwoœci zarz¹dzania nimi.
Przez to ich wyniki bêd¹ mia³y bezpoœredni
wp³yw na wynik dzia³ania spó³ki. Nie prze-
widujemy ¿adnych rewolucji, proszê siê tego
nie obawiaæ. Naszym zdaniem zarz¹d zaj-
muje siê zbyt du¿ym zakresem spraw, a po-
winien skoncentrowaæ siê na obmyœlaniu
rozwoju spó³ki, na strategii. Proces transfor-
macji biznesowej spowoduje, ¿e decyzje
zapadaj¹ce w spó³ce bêd¹ bli¿ej pracowni-
ków. Zwi¹zany jest z tym tak¿e element
motywacyjny. Dziêki temu osoby, które przy-
k³adaj¹ siê do rozwoju spó³ki, bêd¹ otrzymywaæ
stosownie wiêksze pieni¹dze. Chcemy doprowa-
dziæ do tego, aby ludzie wartoœciowi dla spó³ki
byli odpowiednio wynagradzani. Dotychczaso-
we zasady nie pozwala³y wynagradzaæ osób, któ-
re np. uratowa³y instalacjê lub zapobieg³y inne-
mu wypadkowi. Konsultanci bran¿owi Hewitta
znaleŸli kilka obszarów, w których nale¿y szu-
kaæ oszczêdnoœci i w tej chwili powo³aliœmy sie-
dem zespo³ów, których zadaniem jest szu-
kanie usprawnieñ i oszczêdnoœci w tych
obszarach. S¹ to kwestie zwi¹zane z utrzy-
maniem ruchu, kosztami remontów, wyko-
rzystaniem powierzchni biurowej itp. Na
szczêœcie nie mamy obecnie do czynienia z
dekoniunktur¹, lecz ze zwiêkszaj¹cymi siê
kosztami, z których najwiêksze dotycz¹ gazu.
Oczywiœcie naczeln¹ zasad¹ transformacji biz-
nesowej jest koniecznoœæ zachowania miejsc pra-
cy. Wrêcz przeciwnie: bêdziemy siê starali stwo-
rzyæ nowe miejsca pracy, aby daæ mo¿liwoœæ
ludziom podjêcia nowych wyzwañ z ni¹ zwi¹-
zanych. Spowodowane to bêdzie z realizacj¹
programu inwestycyjnego, stanowi¹cego
ogromne wyzwanie dla spó³ki. Przypomi-
nam równie¿, ¿e w koñcz¹cym siê roku ob-
rotowym mia³ miejsce udany debiut gie³do-
wy spó³ki. By³o to ogromne wydarzenie i
dziêki niemu mogliœmy wreszcie pokazaæ,
jaka jest wartoœæ naszej spó³ki, a tak¿e uzy-
skaliœmy informacje, jak rynek odbiera na-
sze pomys³y, nasz¹ strategiê i jak ocenia pra-
cê naszej kadry zarz¹dzaj¹cej. Jak widaæ
rynek odebra³ nas bardzo dobrze. Cena upla-

sowa³a siê w górnej czêœci wide³ek ceno-
wych, uzyskuj¹c wynik 54 z³. Wiêcej siê nie
da³o uzyskaæ. Uznajê to za ogromny suk-
ces. Proszê pamiêtaæ, ¿e bran¿a chemiczna
jest bran¿¹, w której jedno jest pewne: trze-
ba inwestowaæ. Je¿eli siê przestaje inwesto-
waæ, to nie stoi siê w miejscu lecz cofa siê.
Uzyskana kwota 300 mln z³ pozwoli na zre-
alizowanie programu inwestycyjnego na naj-
bli¿sze trzy lata, a ca³y program ma wynieœæ
700 mln z³. Nie jest to du¿a kwota, jeœli we-
Ÿmiemy pod uwagê inwestycje w historii
spó³ki (np. dwie Melaminy kosztowa³y oko-
³o 600 mln z³), ale z pewnoœci¹ wejœcie na
gie³dê mia³o niebagatelne znaczenie dla po-
prawy wyników spó³ki. Sprawna realizacja
tego programy pozwoli przyczyniæ siê do
zwiêkszenia wartoœci spó³ki. Mamy przezna-
czone 150 mln z³ na poprawê efektywnoœci
instalacji. Bêdziemy te¿ rozwijaæ nowe pro-
dukty nawozowe, bêdziemy intensyfikowaæ
produkcjê LSM’u, koñczymy obecnie insta-
lacjê MRU, co pozwoli nam na produkcjê
dodatkowych 4 tys. ton melaminy. Na jesie-
ni powinniœmy skoñczyæ inwestycjê zwi¹-
zan¹ z p³atkowaniem kaprolaktamu, co po-
zwoli nam elastycznie zachowywaæ siê na
rynku i sprzedawaæ tam, gdzie sytuacja ryn-
kowa jest najlepsza. Bêdziemy w stanie
przejmowaæ inne spó³ki, w których kultura
zarz¹dzania nie jest tak dobra jak w naszej.
Te w³aœnie inwestycje wzmocni¹ nasz¹ po-
zycjê. S¹ to jednak tylko inwestycje, zaœ
naszym najwiêkszym problemem, o czym
ju¿ mówi³em, jest optymalne zmniejszenie
kosztów funkcjonowania spó³ki. S¹ to obec-
nie najwiêksze wyzwania na najbli¿sz¹ przy-
sz³oœæ. Opisana przeze mnie restrukturyza-
cja zabezpieczy nas przed dekoniunktur¹,
która kiedyœ na pewno siê pojawi. Musimy
na to byæ przygotowani i reagowaæ elastycz-
nie. Omówi³em w wielkim skrócie najwa¿-
niejsze kierunki dzia³ania spó³ki. Jeœli ma-
cie Pañstwo jakieœ pytania, chêtnie
odpowiem.
Stanis³aw Kosiewski: Nie rozumiem wy-
powiedzi pana prezesa, dotycz¹cej przejmo-
wania spó³ek. Sprzedaliœmy wszystkie spó³-
ki, które przynosi³y dochód: KOLZAP,
AUTOZAP...
Marcin Buczkowski: Postaram siê sprawiæ,
aby pan zrozumia³. Najprostszym wyt³uma-
czeniem sprzeda¿y spó³ek zale¿nych jest to,
¿e te, które zosta³y wydzielone z Zak³adów
Azotowych „Pu³awy”, nie s¹ w krêgu na-
szego zainteresowania, gdy¿ nie robi¹ tego,
czym zainteresowane s¹ Zak³ady Azotowe.
Nie s¹ zwi¹zane z biznesem podstawowym
spó³ki, na którym musimy siê koncentro-
waæ. Po drugie aktywa w tych spólkach
s¹ nie- efektywnie zarz¹dzane. Uloko-
wany tam kapita³ pracuje du¿o gorzej ni¿ kapi-
ta³ ulokowany w Zak³adach Azotowych, wiêc
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Z okazji nadchodzacych Œwi¹t Wielkiej Nocy
wszystkim cz³onkom Zwi¹zku Zawodowego Pracowników Ruchu Ci¹g³ego ,
za³odze Zak³adów Azotowych „Pu³awy” S.A. oraz ich bliskim ¿yczymy,

by do ich domów zawita³y spokój, dostatek, mi³oœæ i wiara w lepsze jutro.
Niech radoœæ Zmartwychwstania zagoœci w Waszych sercach,

a wokó³ zapanuj¹ zgoda i nadzieja.
ZARZ¥D ZZPRC

Azoty nie na sprzeda¿ -
mówi Prezes Ma³gorzata

Iwanejko

Sprawozdanie Zarz¹du
ZZPRC
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ZZPRC Zak³adów

Azotowych „Pu³awy” S.A.

spó³ka na tym traci. Wszystko to powoduje,
¿e musimy siê pozbywaæ takich obci¹¿eñ.
Zdajê sobie sprawê, ¿e takie decyzje s¹ nie-
popularne, ale do momentu, jak ja bêd¹ mia³
coœ do powiedzenia w spó³ce, to bêdê tê
prawdê - oczywist¹ z punktu zarz¹dzania -
mówi³. Co do przejmowania spó³ek, to mia-
³em na myœli przejmowanie tych, które zwi¹-
zane s¹ z g³ówn¹ dzia³alnoœci¹ spó³ki i któ-
re s¹ dla nas interesuj¹ce. Na pewno
rozgl¹damy siê za takimi aktywami.
Andrzej Bartuzi: Nasza spó³ka odnosi same
sukcesy. Zaprezentowa³ pan sukces zwi¹za-
ny z zawarciem umowy gazowej. Kiedy
wreszcie za³oga doczeka siê jakichœ ruchów
p³acowych?
Marcin Buczkowski: Jakich ruchów p³aco-
wych chcia³by siê pan doczekaæ?
Andrzej Bartuzi: Chodzi mi o podwy¿ki.
Marcin Buczkowski: To zale¿y od tego, jak
bêdziemy planowaæ firmê. Jeœli spó³ka ma
dalej funkcjonowaæ i byæ rentowna, to mo-
¿emy myœleæ o przemodelowaniu syste-
mów motywacyjnych tak, ¿eby osoby,
które siê przyczyniaj¹ do zwiêkszenia
sukcesu spó³ki, mog³y otrzymywaæ za to
stosowne wynagrodzenie. Co do wyna-
grodzeñ, to œrednie wynagrodzenie w
spó³ce jest wysokie. I w porównaniu do
bran¿y i w porównaniu do regionu. Dla-
tego nie znajdujê ¿adnego uzasadnienia,
¿eby ten sta³y element by³ przedmiotem
dyskusji. Zawsze bêdê zwolennikiem tego,
aby ludzie dostawali pieni¹dze za ciê¿k¹
pracê. Ale to musi mieæ uzasadnienie.
Bogus³aw Kisiel: Przegl¹da³em ró¿ne ma-
teria³y dotycz¹ce parku przemys³owego, tej
g³oœnej inicjatywy, która mia³a byæ wspól-
nym przedsiêwziêciem Zak³adów Azoto-
wych jak i miasta Pu³awy. Zrozumia³em, ¿e
projekt ten zak³ada³ przyci¹gniêcie w okoli-
ce miasta podmiotów, które by³yby odbior-
cami naszych produktów i tu na miejscu je
przetwarza³y. Tak rozumia³em t¹ ideê. Co w
tej materii s³ychaæ?
Marcin Buczkowski: Bardzo dobre pyta-
nie. To jest temat, który powinniœmy dr¹-
¿yæ „do bólu”. Pu³awski Park Przemy-
s³owy nigdy nie wyszed³ poza ramy
koncepcji. W tej chwili prowadzone s¹
rozmowy z gmin¹, zmierzaj¹ce do po-
wo³ania spó³ki infrastrukturalnej,, tak
jak normalnie wszêdzie na œwiecie. Do-
piero taki podmiot ma mo¿liwoœæ pozy-
skiwania funduszy strukturalnych z Unii
Europejskiej na infrastrukturê. Te œrod-
ki s¹ do wziêcia, ale tylko pod warun-
kiem, ¿e uda nam siê doprowadziæ do za-
wi¹zania spó³ki. To jest nasz cel. Nie zosta³
on do tej pory zrealizowany z ró¿nych
wzglêdów. Zamówiliœmy pewn¹ eksperty-
zê w tym celu, która jest w zasadzie in-
strukcj¹ realizowania specjalnych stref eko-
nomicznych. Jak pokazuje przyk³ad Polic,

utworzenie takich stref znacznie u³atwia in-
westycje. Pozwoli to na przyci¹gniêcie in-
westorów.
Adam Biek : Mówi pan prezes du¿o o efek-
tywnoœci pracy. Tylko trzeba tu jeszcze za-
znaczyæ, ¿e cz³owiek nie jest gum¹ i siê nie
rozci¹gnie maksymalnie. Reprezentujê doœæ
w¹sk¹ grupê zawodow¹ tzw. dwuzawodow-
ców, oczywiœcie na piœmie nic takiego nie
ma. Chcia³bym siê zapytaæ pana, na jakiej
podstawie jest utrzymywana dwuzawodo-
woœæ w Zak³adach Azotowych, jaka jest
tego podstawa prawna, bo chcia³bym zazna-
czyæ, ¿e od trzech lat, od reorganizacji sta-
nowisk œlusarzy dy¿urnych i przejœcia nas
na stanowiska aparatowych procesów che-
micznych b¹dŸ na stanowiska operatorów
pomp i sprê¿arek, w zasadzie nic siê nie robi
w tej kwestii, aby prawnie to sformalizo-
waæ. Jesteœmy aparatowymi, a nigdzie nie
istnieje w dokumentach, ¿e jesteœmy œlusa-
rzami. Jeœli ulegniemy chorobie zawodo-
wej, charakterystycznej dla œlusarzy, to
co wtedy? Do kogo mamy siê wówczas
zwróciæ? Do Pana Boga? Co w tym
wzglêdzie macie zamiar zrobiæ, bo tak
dalej byæ nie mo¿e?
Marcin Buczkowski: Do zadañ dyrek-
tora jakiejœ jednostki, czy szefa pionu
nale¿y rozwi¹zanie tego problemu, czy
poprzez zatrudnienie nowych pracowni-
ków, czy w inny sposób. Jest to problem
odwieczny w naszej spó³ce. Taki problem za-
zwyczaj znika gdzieœ w jakiejœ szufladzie, jeœli
dotrze do zarz¹du, to jest bardzo dobrze.
Adam Biek: Bardzo mi w takim razie mi³o,
¿e mam mo¿liwoœæ siê z panem spotkaæ i
¿e mo¿e w koñcu to do pan dotrze. Mo¿e
wreszcie panowie zaczniecie coœ myœleæ w
tym kierunku.
Marcin Buczkowski: Ca³y projekt transfor-
macji biznesowej skupia siê na tym, aby to
w³aœnie pana szef móg³ decydowaæ o ob-
sadzie stanowisk, o tym czy potrzeba
wiêcej pieniêdzy wydaæ na remont cze-
goœ. Pan w ogóle nie powinien mieæ ta-
kich problemów. W momencie gdy pana
szef zacznie odpowiadaæ za jakoœæ wy-
ników i za ca³y bilans swojej jednostki,
to mo¿e siê wreszcie oka¿e, ¿e jest po-
trzeba zatrudnienia jeszcze kilku osób,
aby zwiêkszyæ efektywnoœæ zespo³u.
Dopóki jednak nie odpowiada za ca³y swój
„ma³y biznes”, dopóty nie ma kompetencji,
aby podejmowaæ takie decyzje.
Marek Kozie³: Zarz¹d zobowi¹za³ siê, ¿e

do koñca marca poda har-
monogram wprowadzania
5 - brygadówki na ca³ych
Zak³adach. Co w tej spra-
wie? Moje drugie pytanie
dotyczy tego, ¿e nasze pro-
dukty odbieraj¹ w wiêkszo-
œci stali klienci. Czêsto zda-

rza siê tak, ¿e aby otrzymali przepustki, musz¹
czekaæ nawet godzinê. Dlaczego nie mo¿na
wyrobiæ im sta³ych przepustek tak, aby nie two-
rzy³y siê takie kolejki przy wjeŸdzie?
Marcin Buczkowski: Super, ¿e pan to pod-
niós³. Powinien pan dostaæ pieni¹dze za ten
pomys³, a pana szef powinien móc zrealizo-
waæ ten pomys³. Na tym bêdzie polega³a
transformacja biznesowa, o której ju¿ mówi-
³em.
Marek Kozie³: A co z 5 - brygadówk¹?
Marcin Buczkowski: Mamy harmonogram
wprowadzenia 5 - brygadówki i chcemy j¹
wprowadziæ. Ale ze wzglêdu na to, ¿e mamy
now¹ pani¹ prezes, bêdziemy chcieli przesu-
n¹æ ten termin. By³oby bardzo nie³adnie, gdy-
byœmy podjêli tê decyzjê bez uzgadniania
tego z pani¹ prezes.
Wies³aw Rudny: Kiedy pan prezes przewi-
duje wprowadzenie tego wszystkiego, o czym
pan mówi? Mam na myœli transformacjê biz-
nesow¹.
Marcin Buczkowski: Obecnie zakoñczyli-
œmy pierwsz¹ fazê projektu. Posi³kujemy siê
tu opiniami przedstawionymi prze Hewitt’a.
Bêdziemy rozpoczynali fazê uzgodnieñ
szczegó³owych. Trochê nam siê to przesuwa
w czasie. Zakoñczymy pewnie do po³owy
roku kalendarzowego.
Dariusz Józefczyk: Proszê zdradziæ, ile po-
trwa wprowadzenie 5 - brygadówki? Czy
wprowadzenie jej spowoduje obni¿enie p³ac?
Marcin Buczkowski: Jest to niemo¿liwe do
przeprowadzenia, je¿eli nast¹pi obni¿enie
p³ac. Nie bêdzie tego. Musimy siê troszczyæ
o naszych pracowników.
Marek Kozie³: Ile czasu wam zajmie odcza-
rowanie tej kadry menad¿erskiej, ustawionej
przez pana Gruszeckiego, której wszelkie
dzia³ania by³y hamowane? Oni zostali zastra-
szeni.
Marcin Buczkowski: Zdajê sobie sprawê z
tej przeszkody. Mam jednak nadziejê, ¿e
nowe zmiany pobudz¹ wolê wprowadzania
zmian u tych ludzi. Liczê tutaj na system
motywacyjny.
Ryszard Szubstarski: Do tej pory, to co prze-
prowadzano w restrukturyzacji by³o tylko ko-

smetyk¹. Chcia³bym
wreszcie, po 32 latach
pracy,  nie  s ³yszeæ,
dzwoni¹c jako zwi¹zko-
wiec w interesie pra-
cownika do kierownika, ¿e
on nie ma kompetencji w
danej sprawie.

oprac. Rafa³ Bochniarz
fot. S³awomir K³ak

Redaguje
Zarz¹d

Zwi¹zku Zawodowego
Pracowników Ruchu Ci¹g³ego

w Zak³adach Azotowych „Pu³awy” S.A.

Szczególnie gor¹ce ¿yczenia kierujemy do tych pracowników ruchu ci¹g³ego,
którzy ze wzglêdu na obowi¹zki zawodowe, nie bêd¹ mogli spêdziæ œwi¹t ze swoimi rodzinami.
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